
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ – 10. 

(MOJŽÍŠ – ČAS PŘEDAT ŠTAFETU) 

 

Drazí bratři a sestry, přátelé, vážení hosté, 

přeji Vám všem milost a pokoj Boží ve jménu našeho Pána Ježíše Krista. 

 

Přátelé, než se dnes pustíme společně do dalšího příběhu, v němž se pokusíme 

nalézt duchovní moc jedné postav z Bible, dovolte mi položit Vám dvě 

neobvyklé otázky: 

 

- Jaký byste dali název kapitoly té části života, v níž se právě nacházíte? 

 

- A jaký název byste si přáli pro svou případně poslední kapitolu? 

 

Ty otázky nejsou nahodilé – napadly mě při přípravě na dnešní slovo.  

A pochopíte nejspíš až o něco později, proč jsem se tak ptal. 

 

Už nadvakrát jsme se věnovali Mojžíši a dnes tedy nastává čas, abychom ho 

opustili. I když bychom se tomuto muži, o němž je řečeno, že už nikdy v Izraeli 

nepovstal takový prorok, jakým byl Mojžíš, mohli věnovat klidně celý rok. 

 

- Dokážeme v několika bodech připomenout Mojžíšův příběh?  

 

Když se pozastavíme u poslední třetiny jeho života, kdy se díky Božímu 

povolání stává tím, kdo vyvede lid z otroctví, a má Izraelce dovést do Zaslíbené 

země zjistíme, že je mu část úkolu nakonec pro nevěru lidu znemožněna. Mám 

za to, že se nám nejspíš vybaví ty dlouhé roky na poušti, kdy Mojžíš musí 

nejenom snášet neustálé nespokojené reptání lidu a jeho vzpoury, nýbrž musí lid 

také soudit, zachraňovat, povzbuzovat, opečovávat a učit Božímu Zákonu. 

 

Ať už Mojžíš udělal v mládí cokoli, už jen pro to, co všechno musel snášet těch 

čtyřicet let na poušti, je pro mě nad veškerou pochybnost svatým mužem. 

 

Dnešním slovem tak trochu proběhneme celou knihu Deuterenomium, ale 

základem je 5. kniha Mojžíšova, 31. kapitola, verše 1-15, kde stojí psáno:  

Když Mojžíš domluvil tato slova všemu Izraeli, řekl jim: „Je mi už sto dvacet 

let; nemohu dále vycházet a vcházet před vámi. Navíc mi Hospodin řekl: 

`Tento Jordán nepřejdeš.´ Sám Hospodin, váš Bůh, půjde před vámi. On sám 

před vámi vyhladí ony národy, abyste obsadili jejich zem. Jak Hospodin řekl, 

půjde před vámi Jozue. Hospodin s nimi naloží, jako naložil s emorejskými králi 

Sichonem a Ogem, které vyhladil, i s jejich zemí. Až ti je Hospodin, tvůj Bůh, 

vydá, naložte s nimi přesně podle příkazu, který jsem vám dal. Buďte silní  



a stateční, nebojte se jich ani nelekejte. Sám Hospodin, váš Bůh, jde přece  

s vámi; on vás neopustí ani nenechá!“ 

Nato Mojžíš zavolal Jozuu a před očima celého Izraele mu řekl: „Buď silný  

a statečný, neboť ty vejdeš s tímto lidem do země, o níž Hospodin přísahal 

našim otcům, že jim ji dá. Právě ty jim ji předáš do dědictví. Sám Hospodin jde 

před tebou, on sám bude s tebou. On tě neopustí ani nenechá, neboj se  

a nestrachuj.“ 

Když Mojžíš sepsal tento Zákon, předal jej levitským kněžím, kteří nosili Truhlu 

Hospodinovy smlouvy, i všem izraelským stařešinům. Mojžíš jim přikázal: 

„Každého sedmého roku, v roce určeném k promíjení dluhů, během Slavnosti 

stánků se sejde všechen Izrael, aby se ukázal před Hospodinem, tvým Bohem, na 

místě, které si on vyvolí. Tehdy budeš celému Izraeli předčítat tento Zákon, tak 

aby jej slyšeli. Shromážděte lid – muže, ženy, děti i přistěhovalce žijící ve 

vašich branách – aby jej slyšeli a učili se ctít Hospodina, vašeho Boha,  

a pečlivě dodržovali všechna slova tohoto Zákona. Tak to uslyší  

i jejich synové, kteří toto vše nezažili, a budou se učit ctít Hospodina, vašeho 

Boha, po všechny dny vašeho života v zemi za Jordánem, kterou jdete 

obsadit.“ 

Hospodin Mojžíšovi řekl: „Hle, přiblížil se den tvé smrti. Zavolej Jozuu  

a postavte se do Stanu setkávání, kde mu dám pověření.“ Mojžíš a Jozue tedy 

šli a postavili se do Stanu setkávání. Hospodin se ve Stanu ukázal  

v oblakovém sloupu. Oblakový sloup se postavil nad vchodem do Stanu. 

 

Když si pročtete celou 5. knihu Mojžíšovu, zjistíte, že je nejenom opakováním 

Zákona, ale především pozváním k pokoře před Bohem a je také Mojžíšovou 

přípravou na odchod z tohoto světa a výhledem do budoucnosti. 

 

Na Mojžíši, který se ocitá na konci své životní pouti, mě fascinují dvě věci: po 

tom všem, co má s lidmi za sebou, na konci života zpívá píseň, kterou mu 

vnuknul Hospodin. Je to píseň vyznavačská a prorocká. Zpívá o tom, jak Bůh 

jedná se svým lidem, ale také o tom, jak v budoucnu lid selže. Jak ztuční, jak si 

bude jistý sám sebou, jak bude vyhledávat jiná božstva a přestane si vážit toho, 

že byl Hospodinem zachráněn. Tu píseň zpívá i proto, aby se jí lid mohl naučit. 

 

Kromě toho Mojžíš na konci života žehná lidu. Přesně tomu lidu, který ho 

tolikrát chtěl kamenovat, který se mu tolikrát vzpouzel, který ho tolikrát 

neposlouchal. 

 

Přátelé, musel jsem se ptát sám sebe: Byl bych toho já schopen? A budu toho 

schopen, pokud mi bude dopřán čas rozloučení, abych nejbližším připomněl, 

jaké úžasné věci pro mě Bůh vykonal? A budu jim schopen žehnat? Možná jsou 

to otázky určené každému z nás: V jakém stavu, s jakými postoji budeme 

z tohoto světa odcházet? 



Nyní se vracím k těm mým úvodním otázkám. Přemýšlel jsem nad tím, jak bych 

nazval Mojžíšovu poslední kapitolu života. Možná: Předávání štafety. I když 

do názvu nějakým způsobem patří i varování, starostlivost, pokora, věrnost  

a především vděčnost. A mám-li být naprosto upřímný, moc bych si přál, aby 

podobný název nesla poslední kapitola i toho mého života, až se začne psát. 

 

Z celé knihy, přesněji z Mojžíše, ke mně promluvilo, či spíše na mě „dýchlo“ 

několik důležitých skutečností, které svědčí o jeho duchovní moci. A musel 

jsem nad nimi přemýšlet a promítnout je i sám na sebe. Ptát se, jak to mám 

v životě uspořádané já. Nakonec na ně můžete tímto způsobem nahlédnout i vy. 

 

Mojžíš nikdy nepřestal dělat to, k čemu byl povolán – vedl a soudil lid  

a neustále mu připomínal Boží Zákon. 

Znamená to, že zůstal věrný povolání až do konce. 

 

Mojžíš sám rozpoznal čas, kdy už nemohl dál vcházet a vycházet – tedy vést 

lid, a navíc v tom dostal od Hospodina jasné slovo potvrzení, kterému se 

podřídil. 

Znamená to, že měl správné rozpoznání, nejen duchovní, nýbrž i správného 

času. 

 

Mojžíš několikrát veřejně deklaroval Jozuu jako svého nástupce a bylo to 

potvrzeno samotným Hospodinem. 

Znamená to, že včas předával to, co uměl, tomu, kdo povede lid po něm. 

Nebudoval si pomník, nýbrž srozumitelně, a přitom pokorně, předával štafetu 

vedení. 

 

Mojžíš se naprosto podřídil Hospodinovu rozhodnutí, že pro to své jediné 

selhání, k němuž ho vyprovokoval nevděčný lid, nevejde do Země zaslíbené. 

Znamená to, že zůstal vůči Bohu pokorným a vydaným. 

 

Mojžíš ukazoval lidem k době, kdy už tu on sám nebude, aby si připomínali 

všechno to, co pro ně Bůh učinil, aby si připomínali Zákon a aby všechno 

předávali i další generaci, dokonce té, která se ještě nenarodila. 

Znamená to, že byl při pohledu do budoucnosti moudrým a prozíravým. 

 

Mojžíš téměř na konci svého života žehná jednotlivým kmenům Izraele. 

Znamená to, že nikdy nepřestal svůj lid milovat, pořád mu na něm záleželo  

a byl za něj vděčný. 

 

Mojžíšovi se dostalo mimořádné milosti nejen v tom, že ve sto dvaceti byl stále 

při síle, nýbrž i v tom, že byl upozorněn na skutečnost, že jeho život končí. Měl 

možnost vše uspořádat, předat a připravit se na odchod. 



Tváří v tvář Mojžíšovu příběhu a také tomu, že nevíme, kdy budeme kdo 

odvoláni, je dobré ptát se sám sebe: Zůstávám věrný, zůstávám pokorný, mám 

stále to správné rozpoznání, hledím k budoucnosti moudře a prozíravě, miluji 

lidi kolem sebe, záleží mi na nich a jsem za ně vděčný? 

 

Na závěr dnešního slova se ještě zastavím u toho, co jsem na mnohých 

společenstvích za léta, kdy jsem věřící, vypozoroval. Když něco nového začíná, 

je v tom spousta nadšení a energie. A také hodně chyb a nedorozumění. 

 

Nicméně rozjíždět nové věci s novými názvy je vždycky jednodušší než 

smysluplně pokračovat ve druhé, třetí, čtvrté a mnohé další generaci. 

V pokračování se teprve osvědčí vytrvalost, věrnost, pravdivost, 

dlouhodechost, vděčnost. 

 

Pokračovat není snadné – lidi si za roky, kdy spolu žijí, dokážou nehezky 

ublížit, dokážou zpochybňovat své motivy – tedy motivy hlavně těch druhých.  

A mnohdy se dostaví pochybnosti a únava. Ale to je součástí našeho lidství. 

 

Přesto všechno je důležité hleděl mnohem dál, než jen ke konci života svého 

či svých dětí. 

 

Mojžíš je pro mě inspirací v mnoha věcech. V tom dnešním příběhu mě 

inspiroval hlavně ve dvou bodech. Jednak abychom včas, v tom, co děláme  

a kde je naše odpovědnost, předali štafetu další generaci. A také, abychom 

zároveň mysleli na generaci těch, kteří se ještě nenarodili.  

 

Co to konkrétně znamená? Být v každodenním spojení s Bohem. Vnímat to, co 

Bůh se mnou a v tomto světě koná, vstupovat do věcí, které pro nás připravil.  

A připomínat si Jeho skutky proto, abychom je nezapomněli ani my, ani naše 

děti a aby o nich mohly slyšet děti jejich dětí. Skutky Boží v našich životech 

jsou přece dost dobrým důvodem k vděčnosti. 

 

Nakonec chci každého z Vás poprosit o jednu věc. Než dnes půjdete spát, 

položte si dvě otázky a pokuste se na ně odpovědět: 

 

- Jaký byste dali název kapitole té části života, v níž se právě nacházíte? 

 

- A jaký název byste si přáli, aby nesla poslední kapitola vašeho života? 

 

Ámen. 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 11.2.2024) 


